



## The Gaza Strip Facts, Figures and UNDP's Response to the Ongoing Crisis

### Overview

The Gaza Strip is one of the most densely populated places on earth. With a total area of **365 km<sup>2</sup>** and population of over **1.3 million**, Gaza has suffered immensely under an Israeli military occupation that has lasted for **38 years**. Since the beginning of the second Intifada, or Palestinian uprising which began in September 2000 and the resulting escalation in tensions, the situation for Palestinians in the Gaza Strip has worsened, with marked increases in unemployment, poverty levels and deaths. Not only have people's livelihoods been severely affected during this period, but entire families have been rendered homeless due to house demolitions and the crippling effect of closures have been widely felt with many prevented from reaching their places of work and children unable to attend their schools.

### Economy

The Gazan economy has been greatly affected during the last four years due to a combination of unemployment, closures, curfews and restrictions placed on workers and industries. With unemployment in Gaza reaching alarmingly high levels, even the ever-decreasing number of Palestinian labourers permitted to enter Israel to work have been regularly prevented from doing so. During the month of December 2004, the designated crossing for these workers was subject to a total of 24 days of full closure. Goods being exported have also been subject to similar restrictions, with all external borders controlled by the Israeli military.

### Agriculture

The Gazan economy is largely dependant on agriculture, however due to closures and land razing this sector has been greatly affected, particularly over the past four years. Military operations have resulted in the demolition of greenhouses and agricultural infrastructure, razing of agricultural land and wide-spread damage to crops, which in the past four years has resulted in increased food insecurity and losses of up to **US\$317,335,084**. More than **50%** of the northern Gaza town of Beit Hanoun's agricultural land has been destroyed in the last four years.

### Infrastructure

Infrastructure in the Gaza Strip has been severely affected by lack of funds for upgrades and rehabilitation, in addition to destruction incurred during military operations. From electricity and sewerage networks, to access to roads and clean, running water, basic daily requirements have not been maintained. Particularly over the past four years, municipal buildings and schools have been occupied, damaged or destroyed and roads rendered inoperative. This has necessitated greater action on the part of international organisations.

### House Demolitions

The past four years have witnessed a marked increase in damages incurred to the homes of refugees and non-refugees in the Gaza Strip, including the complete demolition of homes. This has resulted in thousands of Palestinian men, women and children being made homeless. Rafah in the southern Gaza Strip has been most affected by this practice, with entire neighbourhoods destroyed during wide-scale operations.

### Quick Facts About GAZA

- **Population:** 1,363,513
- **Total area:** 365 km<sup>2</sup> (45km long, 2-5km wide)
- **Population growth:** 5.4%
- **Number of registered Palestine refugees:** 824,622
- **Gazan refugee population as a percentage of total:** 60.4%
- **Number of refugee camps:** 8  
The largest and most densely populated Palestinian refugee camp is **Jabaliya**, just north of Gaza City, where **90,000** people live in an area of 3km<sup>2</sup>.
- **Unemployment:** 38%
- **Percentage of population living below the poverty line (US\$2 per day):** 73%
- **Number of children killed during Israeli military operations in Gaza in the last four years:** 358 (26% of total Palestinians killed in Gaza)
- **Number of homes completely demolished during Israeli military operations in the last four years:** 2704  
This has resulted in a total of **25,000** Palestinians being made homeless.

### UNDP/PAPP's Response

In response to the complex-set of problems facing the Gaza Strip, UNDP/Programme of Assistance to the Palestinian People (UNDP/PAPP), has initiated a wide-range of projects, including rehabilitation of agricultural land; employment generation projects and vocational training; infrastructure projects, including construction and rehabilitation of houses, schools, community and health centres, water and sewerage networks, roads, electricity systems and municipal and government buildings; support to microfinance projects; and institution building.

These projects have been funded and supported by a number of agencies and governments, including the Government of Japan, the United States Agency for International Development (USAID), the German Development Bank (KfW), the Austrian Government, the Korean International Cooperation Agency (KOICA) and the Islamic Development Bank.

Despite the challenges and uncertainty that lies ahead, UNDP/PAPP is determined to continue its broad support and assistance to the people of the Gaza Strip.

*For further information please contact: Ehab Shanti at  
0522-269610 or 054-8173935*

# برنامج مساعدة الشعب الفلسطيني



## قطاع غزة

### حقائق وأرقام واستجابة برنامج الأمم المتحدة الإنمائي/برنامج مساعدة الشعب الفلسطيني للزمة الراهنة

#### نظرة عامة

يعتبر قطاع غزة احد أكثر المناطق كثافة في السكان على وجه الارض، حيث يعيش أكثر من 1.3 مليون نسمة في رقعة مساحتها 365 كم<sup>2</sup>. لقد واجه قطاع غزة الكثير من التحديات خلال السنوات الـ38 الأخيرة في ظل الاحتلال الاسرائيلي، فمُنذ بدء الانتفاضة الثانية عام 2000 ازدادت حدة المواجهات وسوء الوضع الذي يعيشه الفلسطينيون في القطاع وارتفاع نسبة البطالة والفقر والوفاة. لم تتأثر حياة السكان فقط خلال هذه الفترة بل وفقدت العديد من العائلات منازلها نتيجة سياسة هدم البيوت والإغلاق المستمر على القطاع مما نتج عنه أيضاً منع السكان من الوصول إلى أماكن عملهم وسكنهم ومدارسهم.

#### الوضع الاقتصادي

الوضع الاقتصادي المتدهور في قطاع غزة خلال السنوات الأربع الأخيرة كان نتيجة البطالة والإغلاق المستمر ومنع التجول والقيود على العمال الصناعات. نتيجة لذلك ارتفعت نسبة البطالة لتصل إلى مستوى الخطر وتم تقليص عدد الأيدي العاملة الفلسطينية من الدخول إلى إسرائيل للعمل. فقد تم تعريض العمال في شهر كانون أول 2004 إلى 24 يوم من الإغلاق التام كما هو حال الصادرات الخاضعة أيضاً لهذه القيود خاصة وان الجيش الإسرائيلي يسيطر على جميع المعابر.

#### القطاع الزراعي

تضرر القطاع الزراعي خلال السنوات الأربع الماضية بسبب الإغلاقات وجرف الأراضي مما اثر سلباً على الوضع الاقتصادي العام والذي يعتمد بشكل كبير على الزراعة. فقد نتج عن العمليات العسكرية في قطاع غزة هدم البيوت الزجاجية والبنية التحتية الزراعية وجرف الأراضي وتلف المحصول مما زاد من حجم الضرر الغذائي ليصل إلى 317.335.084 دولار أمريكي. هذا بالإضافة إلى إلحاق الضرر بأكثر من 50% من أراضي بيت حنون الزراعية الواقعة شمالي غزة.

#### البنية التحتية

تعرضت البنية التحتية في قطاع غزة إلى ضرر كبير بسبب قلة التمويل للتطوير وإعادة التأهيل، هذا بالإضافة إلى الدمار الذي تسببت فيه العمليات العسكرية مما نتج عنه من إهمال لصيانة شبكات المياه والكهرباء والصرف الصحي والطرق وغيرها من المتطلبات الأساسية اليومية. خلال السنوات الأربع الماضية تم احتلال وهدم العديد من المدارس والمباني الحكومية والطرق مما يدعو المؤسسات الدولية إلى العمل على بناء وتأهيل ما دمر منها.

#### هدم المنازل

شهدت السنوات الأربع الماضية ازدياداً ملحوظاً لعدد المنازل المتضررة للاجئين وغير اللاجئين في قطاع غزة بالإضافة إلى الهدم الكامل للعديد منها مما نتج عنه إبقاء الآلاف من الرجال والنساء والأطفال الفلسطينيين بلا مأوى. مدينة رفح هي إحدى مدن جنوبي غزة والتي تأثرت بهذه العمليات حيث تم هدم أحياء بأكملها فيها.

#### استجابة برنامج الأمم المتحدة الإنمائي/برنامج مساعدة الشعب الفلسطيني

استجابة للضغوط التي يواجهها قطاع غزة، قام برنامج الأمم المتحدة الإنمائي/برنامج مساعدة الشعب الفلسطيني بتنفيذ مجموعة من المشاريع التي تخدم معظم القطاعات ومنها تأهيل الأراضي الزراعية ومشاريع خلق فرص عمل والتدريب المهني ومشاريع بنية تحتية كترميم وبناء المنازل والمدارس والمراكز الصحية والمجمعية وشبكات المياه والصرف الصحي والطرق والكهرباء والمباني الحكومية والبلدية والبناء المؤسساتية.

#### حقائق سريعة عن قطاع غزة

- عدد السكان: 1.363.513
- المساحة الاجمالية: 365 كم<sup>2</sup>
- النمو السكاني: 5.4%
- عدد اللاجئين الفلسطينيين المسجلين: 824.622
- نسبة اللاجئين الفلسطينيين لعدد السكان في غزة: 60.4%
- عدد مخيمات اللاجئين: 8
- اكبر المخيمات وأكثرها كثافة هو مخيم جباليا شمالي غزة حيث يعيش حوالي 90.000 نسمة في مساحة قدرها 3 كم<sup>2</sup>
- نسبة البطالة: 38%
- نسبة السكان الذين يعيشون تحت خط الفقر (2 دولار في اليوم): 81%
- عدد الاطفال الذين استشهدوا خلال العمليات العسكرية الاسرائيلية في السنوات الاربع الماضية: 358 (26% من اجمالي الفلسطينيين الذين استشهدوا في غزة)
- عدد المنازل التي دمرت بالكامل خلال العمليات العسكرية الاسرائيلية في السنوات الاربع الماضية: 2704 (النتيجة كانت 25.000 فلسطيني بلا مأوى)

تم دعم وتمويل هذه المشاريع من قبل العديد من الحكومات والوكالات التنموية ومنها الوكالة الأمريكية للتنمية الدولية والبنك الألماني للتنمية والوكالة الكورية للتعاون الدولي والبنك الإسلامي للتنمية والحكومة اليابانية والحكومة النمساوية.

بالرغم من تحديات المستقبل إلا أن برنامج الأمم المتحدة الإنمائي/برنامج مساعدة الشعب الفلسطيني عازم على مواصلة دعمه ومساعدته لسكان قطاع غزة.



Programme of Assistance to the Palestinian People  
4A Ya'qubi St. P.O.Box 51359  
Jerusalem  
Tel: (972 2) 6268200 / Fax: (972 2) 6268222  
www.papp.undp.org

للمزيد من المعلومات الرجاء الاتصال بإيهاب الشنطي على  
0522-269610 or 054-8173935